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H-LEVEL  

Na začátku pěstitel zeleniny, dnes známý pěstitel máku. 

Identifikační údaje:  

Jméno: Bálint Pém 

Lokalizace: Pálint Bém, okr: Patince, Slovensko  

Velikost farmy: 530 ha 

Rok založení: 2000 

Hlavní aktivity: mák, makové výrobky, tržní plodiny 

Web / Facebook / Twitter: Youtube: https://kralovstvomaku.sk/ 

 

Bálinta Péma lze charakterizovat jako agromanažera, kterého práce v zemědělství hluboce baví. Z toho 

vyplývá i jeho přístup k zemědělství. Jeho silnou stránkou je houževnatost a pracovitost, díky nimž 

překonává všechny překážky a posouvá své podnikání na vyšší úroveň. Ví, že pokud se chce posunout 

vpřed, je nutné se neustále učit. Bálint Pém se snaží učit od těch nejlepších, a proto neváhá investovat 

do poradců, kteří mu mohou poskytnout cenné informace.  

Už v době dospívání věděl, že chce být farmářem, stejně jako jeho prarodiče. Jeho rodina zdědila 7 

hektarů zemědělské půdy a malou osadu v Patincích, která mu posloužila jako výchozí pozice pro 

agropodnikání. S rodiči začal pěstovat zeleninu a ovoce, ale dnes s úsměvem vzpomíná, jak pravidelně 

cestou do školy jezdil autem s naloženým přívěsem do FEM SPU v Nitře prodávat vypěstovanou 

produkci do tehdy existujících velkoobchodů. Po studiích se začal specializovat na pěstování raných 

brambor, čínského zelí, celeru, a tak se jejich rodinné hospodářství rozrostlo na 15 ha. Postupem času, 

především kvůli výkyvům cen, se rozhodli rozšířit výměru a zaměřit se na pěstování tržních plodin.   

Využil toho a podal projekt na nákup strojů z programu SAPARD. Jeho projekt byl schválen, ale na 

nákup strojů neměl peníze. Proto přijal místo hlavního agronoma na velké farmě a s jejich pomocí mohl 

dokončit projekt SAPARD. Pozici ve velké farmě zastával 5 let, ale zároveň nadále tvrdě pracoval na 

rozvoji své farmy, které říkal H-Level (což znamená "vysoká úroveň").   

Bálint byl zároveň jedním z hlavních iniciátorů založení Asociace mladých zemědělců (ASYF), kde se 

stal prvním úspěšným vedoucím. Po odchodu ze zaměstnání se plně věnuje své farmě, která se rozrostla 

na více než 530 ha. Z této plochy je posledních 100 ha převedeno na ekologické zemědělství. V Patincích 

se zpočátku zaměřovali na pěstování tržních plodin. Přesto se v posledních letech snaží více zaměřit na 

netradiční plodiny, jako je hořčice, facélie, lucerna na semeno, hrách a v poslední době se do čela střídání 

plodin dostal mák.   

Jak již bylo zmíněno, mnoho zkušeností získal jako předseda ASYF, kde měl možnost nahlédnout pod 

pokličku práce svých kolegů mladých zemědělců v ostatních členských státech EU, což je další zdroj 

jeho podnikatelské inspirace. Pozitivní příklady ze západní Evropy jsou hlavním motorem rozvoje 

farem. Nezapomíná však ani na tradice a za klíčovou považuje spolupráci. Říká, že jeho rodinná farma 

je jedinečná právě tradicí, inovacemi a spoluprací.   

Výběrem zastoupení plodin v osevním postupu se řídí jeho vlastní metodika. U každé plodiny zpravidla 

sleduje pětileté finanční výsledky. Poslední dvě plodiny, které v tomto období dosáhly nejhorších 

výsledků, nahrazuje jinými. Tak například vyřadil z osevního postupu řepku a následně kukuřici. Z 

hlediska hodnocení zemědělců je ekonomicky nejstabilnější plodinou pšenice tvrdá, kde je získán 
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standardní výnos přes 5 t/ha. Mák Bálint Pém široce diverzifikuje. Část produkce se pěstuje pro 

farmaceutický průmysl, část pro spotřebu a sklízí se strojově i ručně.  

Nedávno do portfolia farmy přibyl mák v ekologickém zemědělství. Mák pod značkou PEMAK najdete 

v internetovém obchodě společnosti a je distribuován do několika prodejen po celém Slovensku. V plánu 

je rozšíření sortimentu výrobků z máku v kosmetickém průmyslu.   

Dnes je možné zakoupit speciality, jako je maková čokoláda, všechny ručně vyráběné produkty. Pro 

milovníky tekutých nápojů je k dispozici makové víno. Podle jeho slov je mák neprobádanou plodinou 

s velkým potenciálem pro široké využití. V současné době stojí před výzvou pěstovat mák v systému 

ekologického zemědělství co nejefektivněji. Bálint Pém také produkuje a dodává mák do Maďarska, 

kde je součástí nových receptur krmných směsí pro prasata, které vykazují slibné výsledky v podobě až 

o 10 % vyšších přídavků pro prasata.  

Progresivní zemědělec považuje zaměření na ekologický mák a jeho finalizaci za významný cíl do 

budoucna.   
 

Foto: 
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